

Mr. GONZALEZ FERNANDEZ (Colombia) asked whether the problem of displaced persons would be considered simultaneously by Sub-Committees 1 and 2 and the Sub-Committee on conciliation.

The CHAIRMAN stated that the question came within the terms of reference of those bodies. If they did not deal with it, the Colombian representative would be free to act accordingly.

The meeting rose at 12.40 p.m.

TWENTY-FIRST MEETING

*Held at Lake Success, New York,
on Tuesday, 11 November 1947, at 10.30 a.m.*

Chairman: Mr. H. EVATT (Australia).

30. Progress reports of the Chairmen of Sub-Committees 1 and 2

The CHAIRMAN invited Mr. Pruszyński to report as Chairman of Sub-Committee 1.

Mr. PRUSZYŃSKI (Poland) referred to the spirit of co-operation prevailing in Sub-Committee 1 and particularly to the joint efforts of the United States and the USSR. A number of decisions had already been reached. While the work on the questions of implementation and economic union was almost completed, good progress had been made on the question of boundaries. The Sub-Committee would on the same day deal with other aspects of the Palestinian question.

Mr. Pruszyński emphasized that all members of the Sub-Committee were striving to the utmost to reach a just solution and that, despite the extreme difficulty of the task, they hoped to conclude their work within a very short time.

The CHAIRMAN asked whether it was a fact that Sub-Committee 1 hoped to finish its work in the course of the following day.

Mr. PRUSZYŃSKI (Poland) replied that although circumstances did not warrant a specific commitment, the members of the Sub-Committee would spare no efforts. Three meetings were scheduled for the same day.

The CHAIRMAN requested Sir Mohammad Zafrullah Khan, Chairman of Sub-Committee 2, to report on the work of that Sub-Committee.

Sir Mohammad ZAFRULLAH KHAN (Pakistan) pointed out that the work of Sub-Committee 2 was almost completed, and that all that was required was for that body formally to approve its report. Appendices to the report had already been submitted to the Secretariat for reproduction. As to the report itself, Sub-Committee 2 has instructed its Chairman that it should be submitted simultaneously with that of Sub-Committee 1.

The CHAIRMAN pointed out that the General Assembly should be in a position, before it adjourned, to make recommendations on the Palestinian question. Sub-Committee 2 should therefore formally approve its report and hand it to the Secretariat for reproduction, thus making it avail-

M. GONZALEZ FERNANDEZ (Colombie) demande si le problème des personnes déplacées sera considéré à la fois par les Sous-Commissions 1 et 2 et par la Sous-Commission de conciliation.

Le PRÉSIDENT répond que cette question est de la compétence de ces organismes. S'ils ne la traitent pas, le représentant de la Colombie sera libre d'agir en conséquence.

La séance est levée à 12 h. 40

VINGT ET UNIÈME SEANCE

*Tenue à Lake Success, New-York,
le mardi 11 novembre 1947, à 10 h. 30.*

Président: M. H. EVATT (Australie).

30. Rapports des Présidents des Sous-Commissions 1 et 2 sur la marche des travaux de ces sous-commissions

Le PRÉSIDENT invite M. Pruszyński, Président de la Sous-Commission, à faire rapport à la Commission.

M. PRUSZYŃSKI (Pologne) tient à reconnaître l'esprit de coopération qui a caractérisé les travaux de la Sous-Commission 1 et, souligne en particulier, la collaboration des Etats-Unis et de l'URSS dans leurs efforts. Un certain nombre de décisions ont déjà été prises. Les travaux relatifs à l'exécution du plan et à l'union économique sont presque achevés et des progrès appréciables ont été réalisés dans la question des frontières. Ce jour même, la Sous-Commission 1 traitera d'autres aspects de la question palestinienne.

M. Pruszyński souligne que tous les membres de la sous-commission ont déployé de grands efforts pour arriver à une solution juste et que, malgré l'extrême difficulté de la tâche, ils espèrent achever leurs travaux à bref délai.

Le PRÉSIDENT demande s'il est exact que la Sous-Commission 1 espère achever ses travaux au cours du jour suivant.

M. PRUSZYŃSKI (Pologne) répond que, bien que les circonstances ne permettent pas de fixer une date précise, les membres de la Sous-Commission 1 feront tout ce qui sera en leur pouvoir. Trois séances sont prévues par jour.

Le PRÉSIDENT demande à Sir Mohammad Zafrullah Khan, Président de la Sous-Commission 2, de faire rapport sur les travaux de la sous-commission.

Sir Mohammad ZAFRULLAH KHAN (Pakistan) signale que les travaux de la Sous-Commission 2 sont presque achevés, qu'il ne reste plus à la Sous-Commission qu'à adopter définitivement son rapport. Des annexes au rapport ont déjà été transmises au Secrétariat pour reproduction. En ce qui concerne le rapport lui-même, la Sous-Commission a chargé son Président de le transmettre en même temps que celui de la Sous-Commission 1.

Le PRÉSIDENT souligne qu'il faut que l'Assemblée générale soit en mesure de faire des recommandations sur la question palestinienne avant la clôture de la session. La Sous-Commission 2 devrait en conséquence adopter définitivement son rapport et le transmettre au Secrétariat pour re-

able for immediate consideration by the *Ad Hoc* Committee, which would remain in continuous session for that purpose.

The meeting rose at 11.10 a.m.

TWENTY-SECOND MEETING

*Held at Lake Success, New York,
on Wednesday, 19 November 1947, at 11 a.m.
Chairman: Mr. H. EVATT (Australia).*

31. Completion of the work of Sub-Committees 1 and 2

The CHAIRMAN stated that the President of the General Assembly had expressed the earnest hope that the work of the *Ad Hoc* Committee would be completed not later than 20 November 1947. He pointed out that Sub-Committee 2 had already prepared its report, but had insisted that it should be distributed simultaneously with that of Sub-Committee 1. However, inasmuch as the final report of Sub-Committee 1 had not as yet been authorized for release, he would ask Mr. Pruszyński, Chairman of Sub-Committee 1, to address the Committee.

Mr. PRUSZYŃSKI (Poland) requested that the apologies of Sub-Committee 1 should be transmitted to the General Assembly. It was impossible for the moment to submit an exact text of the report because the Sub-Committee had before it a working paper which would require further modifications. It was hoped that the report would be submitted by the evening. The task of the Sub-Committee was an important and difficult one, which involved the destiny of two nations.

The CHAIRMAN requested Sir Mohammad Zafrullah Khan, Chairman of Sub-Committee 2, to authorize the release of that Sub-Committee's report so that it might be considered by the *Ad Hoc* Committee.

Sir Mohammad ZAFRULLAH KHAN (Pakistan) stated that the report would be formally presented upon the assurance that no discussion would commence until the reports of both Sub-Committees had been submitted.

The CHAIRMAN announced that there would be an evening meeting, at which time the two reports would be distributed and the Committee's procedure would be discussed.

The meeting rose at 11.20 a.m.

TWENTY-THIRD MEETING

*Held at Lake Success, New York,
on Wednesday, 19 November 1947, at 8 p.m.
Chairman: Mr. H. EVATT (Australia).*

32. Consideration of the reports of Sub-Committee 1 [A/AC.14/34 and Corr. 1 and Add. 1] and Sub-Committee 2 [A/AC.14/32 and Add. 1]

The CHAIRMAN gave some details concerning the report of Sub-Committee 2. He recalled that the task of that Sub-Committee had been to work out a detailed plan for the future government of

production afin qu'il soit ainsi à la disposition de la Commission *ad hoc* et qu'il puisse être examiné sans délai par celle-ci qui siègera en permanence à cet effet.

La séance est levée à 11 h. 10.

VINGT-DEUXIEME SEANCE

*Tenue à Lake Success, New-York,
le mercredi 19 novembre 1947, à 11 heures
Président: M. H. EVATT (Australie).*

31. Achèvement des travaux des Sous-Commissions 1 et 2

Le PRÉSIDENT annonce que le Président de l'Assemblée générale a fait savoir qu'il désirait vivement que les travaux de la Commission *ad hoc* prennent fin au plus tard le 20 novembre 1947. Il fait remarquer que la Sous-Commission 2 a déjà préparé son rapport mais a insisté pour qu'il soit distribué en même temps que celui de la Sous-Commission 1. Toutefois, comme la publication du rapport définitif de la Sous-Commission 1 n'a pas encore été autorisée, il a l'intention de demander au Président de cette sous-commission, M. Pruszyński, de faire un exposé devant la Commission.

M. PRUSZYŃSKI (Pologne) désire transmettre à l'Assemblée générale les excuses de la Sous-Commission 1. Il ne lui est pas possible de soumettre, à l'heure actuelle, un texte exact du rapport, car la sous-commission a devant elle un document de travail auquel il faudra apporter de nouvelles modifications. Il pense que le rapport pourra être présenté dans la soirée. Il souligne l'importance et la difficulté de la tâche de la sous-commission; il s'agit de l'avenir de deux nations.

Le PRÉSIDENT demande à Sir Mohammad Zafrullah Khan, Président de la Sous-Commission 2, l'autorisation de communiquer le rapport de la Sous-Commission 2, en vue de son examen par la Commission *ad hoc*.

Sir Mohammad ZAFRULLAH KHAN (Pakistan) annonce que le rapport sera officiellement présenté à condition que la Commission n'en commencera l'examen que lorsque les rapports des deux sous-commissions auront été présentés.

Le PRÉSIDENT annonce que la Commission se réunira dans la soirée pour prendre connaissance des deux rapports et discuter de la procédure à suivre.

La séance est levée à 11 h. 20.

VINGT-TROISIEME SEANCE

*Tenue à Lake Success, New-York,
le mercredi 19 novembre 1947, à 20 heures.
Président: M. H. EVATT (Australie).*

32. Examen des rapports de la Sous-Commission 1 [A/AC.14/34 et Corr. 1 et Add. 1] et de la Sous-Commission 2 [A/AC.14/32 et Add. 1]

Le PRÉSIDENT donne quelques précisions sur le rapport de la Sous-Commission 2. Il précise que les fonctions de la Sous-Commission 2 étaient d'élaborer un plan détaillé pour le gouvernement